

*Palestinian Center  
For Public Opinion*



المركز الفلسطيني  
لاستطلاع الرأي

**Poll No. 147**

**Date: 04 January 2006**

**Dear Madam,  
Dear Sir,**

**The target of this poll is the investigation of the Palestinian public trend about the legislative elections scheduled for January 25<sup>th</sup>, 2006. The poll focused on the public support for the lists of the proportional representation of the Palestinian parties and factions and those of the electoral districts. In addition, the poll casts light on the Palestinian public opinion regarding the fairness of the elections and the rate of participation, for these elections are considered as a substantial step for the democratization of the Palestinian society due to the participation of most of the Palestinian parties and factions.**

**We hope this would be also an important step for achieving peace and security for all peoples of the region.**

**Please feel quite free to contact us immediately if you have any questions or inquiry on any issue of this poll.**

**With our good wishes and best regards,**

**Dr. Nabil Kukali**

**Director of PCPO**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**

**The latest public opinion poll prepared by Dr. Nabil Kukali on the upcoming elections of the Palestinian Legislative Council has revealed the following results:**

**(38.1%) Would vote for Fateh list in the proportional representation system.**

**(26.6%) Would vote for the list of "Change and Reform" (Hammas).**  
**(9.2%) Would vote for the Independence List.**  
**(8.1%) Would vote for the List of Alternative (coalition of DFLP, People's Party and "FIDA")**  
**(60.8%) Believe that the legislative elections will be fair.**  
**(83.4%) Intend to participate in the PLC-elections.**  
**(26.2%) Wish for this year the conclusion of peace between the Palestinians and the Israelis.**

### **Beit Sahour: Information Section**

This latest poll prepared by **Dr. Nabil Kukali** has been conducted and published by the Palestinian Center for Public Opinion during the period from 28.12.2005 till 2.1.2006, specifically before the commencement of the election campaigns. It included a random sample of 1200 Palestinian adults over 18 years old **who are registered in the Voter List** and represent demographic specimen of the Palestinian people living in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip.

The results of the poll revealed that Fateh list of proportional representation obtained the biggest popular support, namely (38.1%), followed by Hammas List, which scored (26.6%) in the second position. The Independence List and the List of Alternative (coalition of DFLP, PP and "Fida") attained the third and fourth positions with (9.2%) and (8.1%) respectively. The List of Martyr Abu Ali Mustafa came to the fifth position followed by the List of the Third Way.

A high rate of the Palestinian people, (83.4%), is intending to participate in the PLC-elections and a considerable rate believes that the legislative elections will be fair enough, **Dr. Kukali** mentioned. He added that a high rate of the Palestinian voters will choose in the electoral district balloting male and female candidates from one list and not from several lists. **Dr. Kukali** concluded his comments saying that the wish Palestinians hope to be realized in 2006 is the conclusion of a peace accord between the Palestinians and Israelis.

**Dr. Kukali said the results of the poll were as follows:**

**1) New elections for the Palestinian Legislative Council will be held on 25/01/2006. Are you going to participate in these elections, or not?**

|          |                 |
|----------|-----------------|
| Response | 04 January 2006 |
|----------|-----------------|

|                               |              |
|-------------------------------|--------------|
| <b>1. Yes, I will</b>         | <b>83.4%</b> |
| <b>2. No, I will not</b>      | <b>8.7%</b>  |
| <b>3. I didn't decide yet</b> | <b>7.9%</b>  |

**2) Do you think that the upcoming PLC-elections will be fair, or not?**

| <b>Response</b>        | <b>04 January 2006</b> |
|------------------------|------------------------|
| <b>1. Yes, fair</b>    | <b>60.8%</b>           |
| <b>2. No, not fair</b> | <b>27.6%</b>           |
| <b>3. Don't know</b>   | <b>11.6%</b>           |

**3) Balloting at the next PLC-elections will be in two systems. Half of the seats for the constituencies (election of individuals), the other half for the proportional representation, which means voting for one list,**

**For which list you intend to vote in the proportional representation system?**

| <b>Response</b>  | <b>04 January 2006</b> |
|--|------------------------|
| <b>1. The Alternative List (DFLP, People's Party, "FIDA") ( Al Badeel)</b>               | <b>8.1%</b>            |
| <b>2. National Initiative List (Independent Palestine)</b>                               | <b>9.2%</b>            |
| <b>3. List of Martyr Abu Ali Mustafa (PFLP)</b>  | <b>4.0%</b>            |
| <b>4. List of Martyr Abu El-Abbas ( Palestinian Liberation Front)</b>                    | <b>1.2%</b>            |
| <b>5. List of Freedom and Social Justice (Popular Struggle Front)</b>                    | <b>2.0%</b>            |
| <b>6. List of Change and Reform ( Hamas)</b>   | <b>26.6%</b>           |
| <b>7. List of National Coalition for Justice and Democracy (Independent)</b>             | <b>1.8%</b>            |
| <b>8. List of the Third Way (Independent), headed by Salam Fayyad and Hanan Ashrawi.</b> | <b>2.6%</b>            |
| <b>9. List of Freedom and Independence (Arab Palestinian Front)</b>                      | <b>0.6%</b>            |
| <b>10. List of Palestinian Justice (Independent)</b>                                     | <b>1.5%</b>            |
| <b>11. List of the Palestinian National Liberation Movement (FATEH)</b>                  | <b>38.1%</b>           |
| <b>12. Didn't decide yet.</b>  | <b>4.3%</b>            |

**4) For whom you would vote in the system of the electoral districts (constituencies) for the election of the second half of the parliament seats?**

| Response   | 04 January 2006 |
|--|-----------------|
| 1. Fateh candidates  | 39.5%           |
| 2. Hamas candidates  | 27.4%           |
| 3. Independent candidates backed by the "Alternative List" | 7.3%            |
| 4. National Initiative candidates                          | 7.2%            |
| 5. PFLP candidates   | 4.7%            |
| 6. Candidates of the Popular Struggle Front                | 0.9%            |
| 7. Candidates of the Palestinian Liberation Front          | 0.9%            |
| 8. Independent male and female candidates                  | 8.9%            |
| 9. Candidates of the Palestinian Arab Front                | 0.3%            |
| 10. Didn't decide yet.                                     | 2.9%            |

5) At the electoral districts elections (election of individuals), would you vote for male/female candidates from the one list or from several lists?

| Response               | 04 January 2006 |
|------------------------|-----------------|
| 1. From one list       | 57.4%           |
| 2. From several lists  | 40.2%           |
| 3. I didn't decide yet | 2.4%            |

6) In general, at what extent you may express your satisfaction with the performance of the Palestinian political organizations and parties at present?

| Response              | 04 January 2006 |
|-----------------------|-----------------|
| 1. Satisfied          | 20.4%           |
| 2. Somewhat satisfied | 48.8%           |
| 3. Unsatisfied        | 30.1%           |
| 4. Don't know         | 0.7%            |

7) What is the wish you hope to be realized in the New Year 2006?

| Response   | 04 January 2006 |
|--|-----------------|
| 1. Conclusion of peace between the Palestinians and the Israelis | 26.2%           |
| 2. Getting a post / a job  | 12.3%           |
| 3. Freedom   | 20.9%           |
| 4. Safety and security   | 23.9%           |
| 5. Good health   | 10.3%           |
| 6. Traveling abroad  | 4.5%            |
| 7. Otherwise, please specify                                     | 1.8%            |

### **A general view on the poll**

"All interviews took place on the basis of random choices of respondents' homes, i.e. face-to-face", **Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research & Studies Section at the PCPO, said. The choices were taken from a total of (146) sites. These sites are randomly chosen in accordance with **PCPO's** long experienced methodology. The sampling error throughout the survey is found at ( $\pm 2.82\%$ ). **Elias Kukali** added "the percentage of female respondents was (46.8%) whereas that of the male respondents reached (53.2%). He said the composition of the sample according to the residential area was as follows: (61.3%) West Bank, including East Jerusalem, and (38.7%) Gaza Strip.

**Mr. E. Kukali** further pointed out that the allocation of the sample in respect of the type of residence was as follows: (50.6%) city, (31.1%) village and (18.3%) refugee camp. The distribution of the sample with regard to the marital status of the respondents was as follows: (29.2%) single, (63.1%) married and (7.7%) otherwise.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**

**Poll No. 147**

**Date: 04 January 2006**

في أحدث استطلاع للرأي حول انتخابات المجلس التشريعي أعده الدكتور نبيل كوكالي أظهرت نتائجه ما يلي:

- (38.1%) سيصوتون لقائمة فتح في نظام التمثيل النسبي.
- (26.6%) سيصوتون لقائمة التغيير و الإصلاح (حماس).
- (9.2%) سيصوتون للقائمة المستقلة.
- (8.1%) سيصوتون لقائمة البديل (تحالف الديمقراطية، و حزب الشعب، و فدا).
- (60.8%) يعتقدون أن انتخابات المجلس التشريعي ستكون نزيهة.
- (83.4%) سيشاركون في انتخابات المجلس التشريعي.
- (26.2%) يتمنون أحلال السلام بين الفلسطينيين و الإسرائيليين هذه العام.

بيت ساحور – الدائرة الإعلامية

في أحدث استطلاع للرأي أعده الدكتور نبيل كوكالي و نشره المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO)، و تم تنفيذه خلال الفترة (2005/12/28 – 2006/1/2) أي قبل البدء بالحملة الانتخابية، و قد شمل على عينة عشوائية حجمها 1200 شخص ممن سجلوا في سجل الناخبين و يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية و قطاع غزة فوق سن 18 عاماً، جاء فيه أن القائمة النسبية لحركة فتح حصلت على التأييد الأكبر حيث وصلت نسبتها إلى (38.1%)، يليها في المرتبة الثانية قائمة حركة حماس و حصلت على (26.6%)، أما المرتبة الثالثة و الرابعة فقد حصلت عليها على التوالي كل من القائمة المستقلة و قائمة البديل (تحالف الجبهة الديمقراطية لتحرير فلسطين، حزب الشعب، فدا) (9.2%)، (8.1%)، أما قائمة الشهيد أبو على مصطفى فقد حصلت على المرتبة الخامسة، يليها قائمة الطريق الثالث.

و أضاف الدكتور كوكالي أن نسبة عالية من الجمهور الفلسطيني سيشاركون في انتخابات المجلس التشريعي إذا وصلت نسبتهم إلى (83.4%) و أضاف أن النسبة الأكبر من الجمهور الفلسطيني يعتقدون أن انتخابات المجلس التشريعي ستكون نزيهة. و أردف قائلاً أن نسبة كبيرة من الجمهور الفلسطيني سيختارون في نظام التصويت للدوائر الانتخابية مرشحين و مرشحات من قائمة واحدة و ليس من قوائم مختلفة. أما الأمنية التي يتمنى الجمهور الفلسطيني تحقيقها في عام 2006 فيقول

د. كوكالي هي إحلال السلام بين الفلسطينيين و الإسرائيليين.

المشاركة في الانتخابات

وجاء في الاستطلاع أن (83.4%) من الجمهور الفلسطيني سيشاركون في التصويت لانتخابات المجلس التشريعي المقرر يوم 25 يناير 2006، في حين قال (8.7%) بأنهم لن يشاركوا، (7.9%) أجابوا " لم أقرر بعد".

## النزاهة

و عدّ (60.8%) من المستجوبين أن انتخابات المجلس التشريعي ستكون نزيهة، في حين يتوقع (27.6%) أنها ستكون غير نزيهة، و لم يفصح (11.6%) عن مواقفهم.

## الرضا عن أداء الأحزاب و التنظيمات

ورداً على سؤال " إلى أي مدى تبدي رضاك عن أداء التنظيمات و الأحزاب السياسية الفلسطينية في الوقت الحالي "؟ أجاب (20.4%) أنهم راضون، (48.8%) راضون إلى حد ما، (30.1%) غير راضين، (0.7%) أجابوا " لا أعرف ".

## تأييد القوائم الانتخابية

وجواباً على سؤال " لأي قائمة ستصوت / ين في نظام التمثيل النسبي لاختيار 66 مقعداً "؟ لقد تم ترتيب القوائم حسب أقدميه تسجيل كل منها في سجل الترشيح. و كانت النتيجة على النحو التالي: (8.1%) قائمة البديل (الجهة الديمقراطية لتحرير فلسطين، حزب الشعب، فدا)، (9.2%) قائمة المبادرة الوطنية (فلسطين المستقلة)،

(4.0%) قائمة الشهيد أبو علي مصطفى (الجهة الشعبية لتحرير فلسطين)، (1.2%) قائمة الشهيد أبو العباس (جهة التحرير الفلسطينية)، (2.0%) قائمة الحرية و العدالة الاجتماعية (جبهة النضال الشعبي)، (26.6%) قائمة التغيير و الإصلاح (حركة حماس)، (1.8%) قائمة الائتلاف الوطني للعدالة و الديمقراطية "وعد" (مستقلة)، (2.6%) قائمة الطريق الثالث (مستقلة) (سلام فياض و حنان عشراوي)، (0.6%) قائمة الحرية و الاستقلال (الجهة العربية الفلسطينية)، (1.5%) قائمة العدالة الفلسطينية (مستقلة)، (38.1%) قائمة حركة التحرير الوطني الفلسطيني (فتح)، (4.3%) أجابوا " لم أقرر بعد ".

## التأييد للدوائر الانتخابية

وحول سؤال " لمن ستصوت / ين في نظام الدوائر الانتخابية " الفردية " لاختيار 66 مقعداً؟ " أجاب (39.5%) لمرشحين عن فتح، (27.4%) لمرشحين عن حماس، (7.3%) لمرشحين مستقلين تدعمهم قائمة البديل، (7.2%) لمرشحي المبادرة الوطنية، (4.7%) لمرشحي الجبهة الشعبية، (0.9%) لمرشحي جبهة النضال الشعبي، (0.9%) لمرشحي جبهة التحرير الفلسطينية، (8.9%) لمرشحين مستقلين و مستقلات، (0.3%) لمرشحي الجبهة العربية الفلسطينية، (2.9%) أجابوا " لم أقرر بعد ".

## نظام التصويت في الدوائر

و قال (57.4%) من الجمهور الفلسطيني أنهم سيصوتون لقائمة واحدة في نظام التصويت للدوائر الانتخابية الفردية، في حين قال (4.02%) بأنهم سيختارون مرشحين من قوائم مختلفة، و (2.4%) لم يقرروا بعد.

## الأمنية التي تتمنى تحقيقها

وحول سؤال " ما هي الأمنية التي تتمنى تحقيقها في عام 2006 "؟ أجاب (26.2%) إحلال السلام بين الفلسطينيين و الإسرائيليين، (12.3%) الحصول على وظيفة / عمل، (20.9%)

الحرية، (23.9%) الأمن و الأمان، (10.3%) الصحة و العافية، (4.5%) السفر إلى الخارج، (1.8%) أجابوا " غير ذلك " .

### نبذه عن الاستطلاع

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء كافة المقابلات في هذا الاستطلاع داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (146) موقعاً. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت  $(\pm 2.82\%)$ . و أضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذا الاستطلاع بلغت (46.8%) في حين بلغت نسبة الذكور (53.2%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (61.3%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (38.7%) من قطاع غزة. و أشار الياس كوكالي إلى توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (50.6%) مدينة، (31.1%) قرية، (18.3%) مخيم، و أن توزيع العينة بالنسبة إلى الحالة الاجتماعية كان على النحو التالي (29.2%) أعزب، (63.1%) متزوج، (7.7%) غير ذلك.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**